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2020-2021 учебный год 

Межрегиональная олимпиада школьников на базе ведомственных 

образовательных организаций по английскому языку 

9-10 класс 

3 вариант 
 

I. ЯЗЫКОВАЯ КОМПЕТЕНЦИЯ 
 

Представьте, что Вы выполняете специальное задание в Великобритании. Вы должны 

показать, что безупречно владеете английской грамматикой и лексикой. Следующие задания 

не составят для Вас никакого труда. 

 

1. Заполните пропуски или артиклями/предлогами, или правильными формами данных в 

скобках слов так, чтобы они не нарушали грамматическую структуру предложений. Запишите 

ответ в лист ответов, например, «1. did». 
 

Ali’s Choice 

 

Parvez (1) ____ (be) a taxi-driver for twenty years. Like him, most of the other drivers were 

(2) ____ Punjabis. Parvez boasted to the other men about how Ali, his son, excelled (3) ____ cricket, 

swimming and football, and what an attentive scholar he was, (4) ____ (get) “A” in most subjects. But 

suddenly he stopped (5) ____ (talk) about Ali. 

One night, (6) ____ (sit) in the taxi office with his two closest friends, Parvez (7) ____ (break) his 

silence. 

“I can’t understand it! Everything is going from his room. And I can’t talk to him anymore. Why he 

(8) ____ (torture) me? Where has he gone? Tell me what (9) ____ (happen)!” Parvez put his head in his 

hands. The reply was: “Ali (10) ____ (take) drugs and (10) ____ (sell) his possessions to pay for them.” 

One day he heard Ali (11) ____ (pray) in his room. Ali said he (12) ____ (go) to begin to work in 

(13) ____ prisons, with poor Muslims who (14) ____ (struggle) to maintain their purity (15) ____ the face of 

corruption. Parvez (16) ____ (persuade) by his wife (17) ____ (not, give up) on Ali. “Many young people 

fall into cults. It doesn’t mean they’ll always feel the same way.” Parvez didn’t feel like (18) ____ (give) his 

son more love when he hardly (19) ____ (thank) for all he already (20) ____ (give). 

 

2. Выберите подходящее для данного контекста слово из 3 предложенных вариантов. 

Запишите ответ в лист ответов, например, «1.a». 

 

The financial year was a difficult one for the confectionery industry in general and for our company in 

particular. Chocolate (1) (a. lump / b. bar / с. chunk) sectors are declining. The boxed chocolate sector is 

(2) (a. static / b. immobile / с. stationary) and we cannot expect future growth. We will continue advertising 

at the current level, (3) (a. tarnishing / b. stressing / с. hitting) the quality of the products. (4) (a. Faced / 

b. Facing / c. Concerning) with an overall decline in demand for our products we have two choices: to reduce 

the scale of our operations; to diversify into other product areas. The sector is expanding very fast and the 

research suggests that it will continue to grow for the next few years. At present this sector is dominated by 

highly-advertised low-cost products, but there is (5) (a. space / b. room / c. place) in this sector for a high-

quality product. Given its image and tradition, Darlings could fill this gap superbly. It is where the future 

growth of the chocolate industry lies. 
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3. Все мы знаем гениального сыщика Шерлока Холмса. Каждому из нас хотелось бы 

обладать его умственными способностями. Восстановите спасенную из огня рукопись, 

некоторые фрагменты которой утрачены. Вы можете воспользоваться подсказками, данными 

после текста (их количество в 2 раза превышает число поврежденных в оригинальном тексте 

мест). Запишите ответ в лист ответов, например, «1.a». 
 

No English – No Patients 

 

Latino doctors who speak (1) _____ English should be (2) _____ practicing in America, a (3) _____ 

medical practitioner said yesterday. 

Dr Mike Barrow (4) _____ new laws after an inquest heard that a man died as his Mexican private 

doctor (5) _____ to make himself understood in a 10-minute call to the ambulance service. 

Dr Barrow was told that the Health Department, the doctors’ (6) _____, does not have the power to 

(7) _____ doctors to take a language test. 

Doctors from Latin America have not (8) _____ to prove reasonable English since 1984, when the 

(9) _____ government abolished a language test as part of getting on to the medical (10) _____. 

 
a) grappled f) specialist 

 

k) called for 

 

p) poor 

 
b) appealed 

 

g) banned from 

 

l) watchdog 

 

q) make 

 
c) ongoing 

 

h) then 

 

m) struggled 

 

r) veteran 

 
d) force 

 

i) catalog n) register s) obliged 

e) low 

 

j) denied o) had 

 

t) guardian 

 
 

 

4. Работать в США или Великобритании трудно, не зная нюансов употребления 

фразеологизмов. Рассмотрите картинки. Подберите к каждой картинке ОДНУ подходящую 

фразу из 8 предложенных. Запишите ответ в лист ответов, например, «1.a». 
 

 

1.  2.  3.  

4.  

 

a) in the doghouse; 

b) eat one’s heart out; 

c) get one’s wings; 

d) make a pig of oneself; 

e) shout sth from the rooftops; 

f) set one’s face against sth; 

g) in queer street; 

h) have itchy feet. 

 
5.  
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II. ЛИНГВОКУЛЬТОРОЛОГИЧЕСКАЯ КОМПЕТЕНЦИЯ 
 

1. Говорят, пословицы – это маленькая народная мудрость с большим смыслом. Можно 

ли подобрать соответствующие эквиваленты в разных языках? 

Соотнесите начало пословиц, данное в левой колонке, с окончанием в правой. Подберите 

к каждой пословице эквивалент на русском языке из предложенных ниже. Запишите ответ в 

лист ответов, например, «1а. Худой мир лучше доброй ссоры». 

 

1. Idle folk a) must have its ebb. 

2. Every herring b) have the least leisure. 

3. Every flow c) twixt cup and lip. 

4. Jeerers d) make heavy purses. 

5. Lazy folks e) stick to his goose. 

6. Thick f) will not fill a bushel. 

7. Light gains g) take the most pains. 

8. Mere words h) must hang by its own gill. 

9. There’s many a slip i) as thieves. 

10. Let every tailor j) must be content to taste their own broth. 

 

Труд человека кормит, а лень портит. Счастье с несчастьем близко живут. 

Свой ум – царь в голове. Не говори гоп, пока не перепрыгнешь. 

Блюди хлеб на обед, а слово на ответ. Под лежачий камень вода не течёт. 

Одна паршивая овца всё стадо портит. Бездельникам всегда некогда. 

Лодырю двойной урок. Около речки колодца не копают. 

Из спасиба шубы не сошьешь. Всяк сверчок знай свой шесток. 

Быстрый ручей до устья не дотечет. Как месяц ни свети, а всё не солнышко. 

Что природа дала, того мылом не отмоешь. Не разлей вода. 

Не смейся, горох, ты не лучше бобов. Землю солнце красит, а человека – труд. 

Все нипочем – что с гуся вода. По капле и море собирается. 

 

2. Представьте, что Вы – журналист и оказались на пресс-конференции с участием 

известных людей. Задайте каждому из них по ОДНОМУ вопросу из предложенных ниже. 

Запишите ответ в лист ответов, например, «1.а». 

 

1. Edgar A. Poe 

2. Stephen King 

3. Charles Darwin 

4. Michael Phelps 

5. Bill Gates 

a) When did you describe the phenomenon of Brownian motion? 

b) Is it true that your shoe size is 47? 

c) You wrote two of your works while working in a laundry to provide for your 

family, didn’t you? 

d) Why did you change your mind about becoming a lawyer like your father? 

e) What were you awarded the title of Corresponding Member of the St. 

Petersburg Academy of Sciences for? 

f) Is it true that you had to drop out of university due to your huge debts? 

g) When did you join “The Washington Capitals” hockey club? 

h) Why did you decide to become a member of the Conservative Party? 
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3. В газетах и журналах часто публикуются кроссворды. Порой с ними нелегко 

справиться на родном языке, попробуйте разгадать кроссворд на иностранном. Запишите 

ответы в лист ответов, например, «1. …». 

 

  1        5     7 
 

                
 

     2   8        
 

             6   
 

   9             
 

       3         
 

         4       
 

10                
 

                
 

                
 

 

 

Down 

1. ____ Rights – in the US, the legal rights of a person who is arrested by the police, including the right to 

silence. 

2. ____ – a religious and cultural group in the US that are known for their strong sense of commonality. 

3. ____ – the initialism of a common expression in English-speaking Western countries that has to do with 

Friday. 

4. The ____ Party Movement – a conservative political movement within the Republican Party. 

5. ____ – a creature in old Scandinavian stories who Donald Trump is often compared to, partly because of 

his infamous haircut, and partly because of his inflammatory messages posted online. 

6. ____ Belt – the western central region of the US, including the Great Plains. 

7. ____ – the official animal of the state that is home to the deepest lake in America. 

 

Across 

8. The ____ – the lands where the action of “The Headless Horseman” takes place. 

9. ____ – an American poet, the first American to translate “The Divine Comedy”. 

10. ____ – a controversy over the decisions taken by Bill Clinton on his last day in office. 
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III. ПЕРЕВОДЧЕСКАЯ КОМПЕТЕНЦИЯ 
 

Представьте, что Вы – заведующий отделом иностранной литературы в крупном 

издательстве. Вам принесли 3 варианта перевода фрагментов из сборника рассказов известного 

английского писателя. Выберите из предложенных вариантов перевода один, адекватно 

передающий значение текста оригинала. Запишите Ваш вариант ответа в лист ответов, 

например, «1 – a». 

 

1. He voluntarily joined the Armу in 1944 to die in Europe at the end of the war. 

a) Он добровольно присоединился к Вооруженным Силам в 1944 году и погиб в Европе в конце 

войны. 

b) Он добровольно вступил в ряды сухопутных войск в 1944 году и погиб в Европе в конце войны. 

c) Он добровольно пошел в армию в 1944 году, чтобы в итоге погибнуть в Европе в конце войны. 

 

2. At the age of as many as sixteen Michael already earned an honest living. 

a) В возрасте целых 16-ти лет Майкл зарабатывал честные деньги. 

b) Уже в возрасте 16-ти лет Майкл честно зарабатывал себе на жизнь. 

c) Майкл сам честно зарабатывал себе на жизнь, когда ему было всего 16 лет. 

 

3. To have your cell phone tapped in the US has become prestigious. 

a) Чтобы прослушивать мобильные телефоны, США повысили свой престиж. 

b) Прослушивание мобильного телефона считается престижным в США. 

c) В США теперь считается престижным, если ваш телефон прослушивается. 

 

4. A special pill has been invented to prevent the virus from spreading. 

a) Для предотвращения распространения вируса была разработана специальная таблетка. 

b) Специальная таблетка была разработана для предотвращения распространения вируса. 

c) Для предотвращения распространения вируса специальная таблетка была разработана. 

 

5. London is a modern Babylon. 

a) Лондон – это как современный Вавилон. 

b) Лондон – это своего рода улучшенный Вавилон. 

c) Лондон – своего рода новый Вавилон. 
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IV. РЕЧЕВАЯ КОМПЕТЕНЦИЯ 
 

1. Докажите, что «Реклама – двигатель торговли»! Представьте, что Вы маркетолог и 

отвечаете за продвижение товаров на рынке Великобритании. 

Выберите один из изображенных ниже товаров и напишите к нему слоган и рекламное 

объявление. Ваша задача – сделать товар привлекательным для покупателя. Важно 

использовать многообразие средств выразительности английского языка. 
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2. Представьте, что Вы стали невольным свидетелем важного разговора, но Вам 

удалось расслышать не все реплики. Восстановите недостающие фразы по картинке и 

запишите их в лист ответов. 
 

Buying a Table 

1. 

 
A. Where are the tables? 

B. 1. ___________ Take the escalator up. 

 

 

3. 

 
D. We have many tables. 2. _________ 

A. Modern. 

 

5. 

 
D. Here’s a lovely walnut table. 4. ___________ 

C. I like it. 

A. Me too. Let’s buy it. 

 

 

 

 

2. 

 
C. We’re looking for a table. 

D. What kind, sir? 

C. A dining room. 

 

4. 

 
D. This one is made of oak. 

A. 3. ___________ 

 

6. 

 
C. 5. ___________ 

D. In two weeks. 
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V. ДИСКУРСИВНАЯ КОМПЕТЕНЦИЯ 
 

Представьте, что Вы – журналист-обозреватель. Вам поручено подготовить 

небольшую статью на основе предоставленных аналитиками графических данных. Напишите 

статью объемом не менее 200 слов по обозначенной проблеме. Не забудьте предложить 

заголовок. 

 

The chart below shows the results of a survey among U.S. teens on what they brag about on 

social media. 

 

 

 


